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Såvel dyrlæger som apote-
ker og medicinalfirmaer er 
enige med økologerne i, at 
det er hensigtsmæssigt og 
forsvarligt at udlevere af-
målt medicin til landmænd, 
der skal efterbehandle syge 
dyr

Landbruget skal skrue antibiotikaforbru-
get ned med 15 pct., har politikerne net-
op besluttet. Et første skridt kunne være 
at sørge for, at dyrlæger ikke udleverer 
mere end nødvendigt til landmændene. 
Økologerne har i årevis forsøgt at over-
bevise myndighederne om det fornuftige 
og forsvarlige i, at dyrlæger bryder pak-
ninger og kun udleverer den nødvendige 
mængde medicin til efterbehandling af 
syge dyr, som dyrlægen forinden har til-
set. Nu har de også fagfolks opbakning 
til synspunktet. Både Den Danske Dyrlæ-
geforening, Apotekerforeningen og Vete-
rinærmedicinsk Industriforening bakker 
økologerne op i spørgsmålet, oplyser 
Sybille Kyed, der er fagpolitisk chefkonsu-
lent i Økologisk Landsforening. 

Ikke kun økologers problem
Dyrlægeforeningen og Økologisk Lands-
forening har i fællesskab udarbejdet et 
konkret forslag til, hvordan man efter 
organisationernes mening kan sikre, at 
udleveringen af medicin sker forsvarligt, 

når man bryder en pakning. Forslaget 
omfatter bl.a., at dyrlægen udleverer kopi 
af indlægsseddel og anviser brug af me-
dicinen på det glas, den udleveres i.

Økologiske landmænd får ofte udle-
veret meget mere medicin, end de skal 
bruge, og al restmedicin skal afleveres og 
destrueres. Det giver dels et forkert bil-
lede af medicinforbruget i økologiske be-
sætninger, dels risiko for regelbrud, hvis 
landmanden ikke får afleveret resterne 
straks efter endt behandling.

Problemet med udlevering af for me-
get medicin er særlig aktuel for økologer, 
der som udgangspunkt ikke må opbevare 
medicin på bedriften, men det findes 
ifølge dyrlægerne også uden for økologer-
nes rækker i mindre besætninger og ved 
behandling af smådyr, hobby- og kæledyr.

Ministeriet: Ikke forsvarligt
Hidtil har myndighederne ikke ment at 
kunne imødekomme økologernes ønske. 
Lige nu arbejder Økologisk Landsforening 
på at afklare, om det er danske eller EU-
regler, der spænder ben for det. 

- Vi har bedt Sundhedsministeriet om 
at anvise hvilken lovgivning, de henhol-
der sig til, for er det danske regler, må vi 
kunne finde en løsning, siger Sybille Kyed.

Det har ikke været muligt for Økologi 
& Erhverv at få en kommentar fra Mini-
steriet for Sundhed og Forebyggelse, men 
af et skriftligt svar fremgår, ’at det ifølge 
lægemiddelloven ikke er tilladt dyrlæger 
at omhælde og ompakke lægemidler. Et 
brud på lægemidlers pakning vil medføre 
betydelig risici for lægemidlets kvalitet, 
og det vil betyde risici for de dyr, der mod-
tager medicinen’.

MArK & StALD

Antallet af dyrlægebehandlinger er generelt lavt, men økologerne fastholder alligevel, at udleveringen af for meget medicin skal 
stoppe.

Forslag til model

Den Danske Dyrlægeforening og 
Økologisk Landsforenings forslag 
til, hvordan dyrlæge og landmand 
skal agere ved neddeling af medi-
cinpakninger, så medicinen fortsat 
omgås forsvarligt:

 ► Ved injektionsmedicin træk-
ker dyrlægen den mængde 
medicin op, som forventes 
anvendt og sprøjter det i et 
sterilt glas. Ved pour on-
produkter og ormemidler i 
pulverform udleveres afmålt 
mængde i brunt medicinglas.

 ► Glasset udstyres med en 
etikette med angivelse af 
produkt, dato for udlevering, 
længde på behandlingen, 
mængde, dosering samt 
hvilke(t) dyr, der er udleveret 
til, hvis der er tale om dyr med 
identifikationsnr.

 ► Dyrlægen udleverer en kopi af 
indlægsseddel

 ► Landmanden registrerer i sin 
medicinlogbog modtaget me-
dicin, mængde, dato, hvilke 
dyr den anvendes til

 ► Dyrlægen registrerer udleve-
ret mængde i eget medicin-
regnskab samt på VetStat

Dyrlæger bakker økologer op
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rEcIrKULErING NU
Kommer drømmen om det store økologiske kredsløb til at 
gå i opfyldelse? Vil næringsstofferne fra byers og borgeres 
affald vende tilbage til markerne og erstatte de P- og K-næ-
ringsstoffer, der er solgt bort med de økologiske produkter?
Det er oppe i tiden at gentænke affaldsstrømmene, - 
undskyld! - ressourcestrømmene, for nu hedder affald ikke 
affald men ressourcer, og slam hedder ikke slam, men 
biogødning.

Den politiske strømning er, at strømmen skal vendes, 
næringsstofferne skal nu retur som komposteret eller 
bioafgasset materiale i stedet for at blive brændt i affalds-
forbrændingen. Mange kommuner og detailkæder er ved at 
udvikle på deres muligheder for at afsætte deres organiske 
affald fra hhv. husholdninger og butikker til behandling i 
biogasanlæg, hvorefter det afgassede materiale kan bru-
ges som gødning i landbruget. Det kommer jo som kaldet, 
da økologiske landmænd i dag mangler næringsstoffer for 
at kunne gøde afgrøderne optimalt, og landmænd, der vil 
lægge om til økologisk drift, mangler dem endnu mere.

Biogasanlæg, som modtager og afgasser meget konventio-
nel gylle, har en stor interesse i at modtage det organiske 
affald. Det vil give et højere gasudbytte, og det vil gøre det 
mere rentabelt at afgasse gylle, som har et lavt gasudbytte 
pr. tons. og der bygges for tiden lystigt på de store biogas-
anlæg. Energistyrelsen forventer, at biogasproduktionen 
vil blive fordoblet i 2020 i forhold til 2012, og heraf udgør 
biogas fra økologiske anlæg kun en meget lille del. 

Økologiske biogasanlæg, der kan modtage organisk affald 
fra samfundet, er nemlig endnu ikke etableret, og kun få 
er på tegnebrættet, så vi må forvente, at recirkuleringen af 
næringsstoffer vil gå gennem konventionelle biogasanlæg, 
og at samfundets næringsstoffer er blandet sammen med 
afgasset gylle fra det konventionelle landbrug. Det kan gøre 
det til en stor udfordring at udfase konventionel husdyrgød-
ning fra økologisk produktion, som branchen har formuleret 
et mål om skulle starte med et første lille skridt i 2017.

I Økologiplan Danmark har regeringen formuleret, at man 
vil nedsætte en arbejdsgruppe, som skal arbejde med at 
sikre, at recirkulerede næringsstoffer kan komme ud og 
gøre gavn på økologiske marker. Det haster med, at denne 
arbejdsgruppe bliver nedsat og kommer i arbejde, for med 
flere næringsstoffer kan den økologiske produktion godt 
blive større.

FAGLIGt tALt

http://ec.europa.eu/agriculture/index_da.htm

